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enkelte i dette at være borger i et demokra- 
tisk samfund. Sådan virkede i sin tid mange 
af de gamle forsamlingshuse, og det er glæ- 
deligt, at man nu kan konstatere en fornyet 
interesse for at få dem til at fungere. 

Det er klart, at de fleste af de nye socialt 
prægede aktiviteter, som jeg har nævnt, i før- 
ste række er en opgave for de lokale kredse 
og kommunerne. Jeg ved godt, at man man- 
ge steder ser med skepsis eller direkte uvilje 
på nogle af disse nye aktivitetsformer. Men 
jeg er sikker på, at man vil stå sig ved at op- 
byde det mod og det frisind, der skal til, for 
at man i kommunerne i samarbejde med be- 
folkningen kan finde frem til de rigtige løs- 
ninger. Det er først og fremmest unge men- 
nesker, der slutter op om de nye kulturelle 
aktiviteter -  ofte dem, der er blevet for gamle 
til ungdomsklubberne. Mon ikke flere hæn- 
delser fra den senere tid ret klart viser, hvil- 
ket enormt behov der er for at give disse un- 
ge steder at være og muligheder for at være 
sammen om noget, som de selv kan opfatte 
som meningsfyldt? 

Det er kommunerne, der har opgaverne 
her, og også dem, der i alt væsentligt må bæ- 
re byrden, hvis der skal ydes økonomisk støt- 
te. Men der kunne sikkert være grund til, at 
vi sammen med kommuner og amter gik ind 
i en nærmere overvejelse af planlægningen 
og opgavefordelingen og byrdefordelingen 
på dette vigtige område. 

Idrætsudøvelsen, det er en betydningsfuld 
kulturel aktivitet, som i høj grad kan fremme 
fællesskab og kommunikation og bidrage til 
udviklingen af den enkeltes evner og anlæg -  
ikke blot de rent fysiske. Når meget nu tyder 
på, at planerne om betalingsfodbold bliver 
gennemført, så skal det siges helt utvetydigt, 
at det offentlige -  stat og kommuner i første 
række -  har en meget klar interesse i at sikre 
sig, at det sker på en sådan måde, at nydan- 
nelsen ikke kommer til at skade det brede 
idrætsarbejde. 

Et fjerde mål for kulturpolitikken er, at 
den skal sikre, at vidnesbyrdene om fortidens 
kunst og kultur bevares og gøres tilgængelige 
og levende. 

I første række hviler denne selvfølgelige 
og betydningsfulde opgave på vore store in- 
stitutioner. 

Mange af dem arbejder under trange og 
på andre måder utilfredsstillende lokalefor- 
hold. De senere års indskrænkninger i deres 

driftsbevillinger har også bragt flere af dem -  
f. eks. nationalmuseet og arkiverne -  i en 
situation, hvor der er alvorlig fare for, at sto- 
re værdier kan gå til spilde. At disse ind- 
skrænkninger desuden rammer dem i deres 
udadvendte virksomhed -  tænk blot på nati- 
onalmuseets Bredeudstillinger -  gør jo ikke 
sagen bedre. 

Endelig er det et mål for kulturpolitikken 
at bidrage til det internationale samarbejde 
på alle områder og til at fremme udveksling 
af ideer og erfaringer mellem landene. 

Det er disse principper og disse mål, vi 
ønsker at følge og nå. 

Den kulturpolitik, som regeringen således 
går ind for, er en aktiv kulturpolitik, men det 
er også en frisindet og tolerant politik. Vi 
ønsker ikke under nogen form hverken at 
dirigere kulturlivet eller at være formyndere 
for borgerne. 

Det, regeringen -  og dermed socialdemo- 
kratiet -  vil, er at skabe rammer omkring et 
alsidigt og rigt kulturliv, som kan gå ind som 
et selvfølgeligt led i alle menneskers hverdag. 
Gennem en sådan aktiv og socialt bevidst 
kulturpolitik kan der ydes et væsentligt bi- 
drag til det, der er denne politiks overordne- 
de mål: et bedre samfundsmiljø og en øget 
livskvalitet for den enkelte. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

5) Anden behandling af: 
Forslag til lov om afgift ved førstegangso- 

verdragelse af  visse ejerlejligheder. 
(Lovforslag nr. L 89. Fremsat 15/11 77. 

Første behandling 16/11 77. Betænkning 
18/11 77). 

Der var stillet I ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Sammen med denne sag foretoges den un- 
der punkt 6 på dagsordenen opførte sag, 
nemlig: 

6) Anden behandling af: 
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Forslag til lov om ændring af  lov om stem- 
pelafgift. (Forhøjelse af  afgiften på anmeldel- 
ser om opdeling i ejerlejligheder). 

(Lovforslag nr. L 90. Fremsat 15/11 77. 
Første behandling 16/11 77. Betænkning 
18/11 77). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagenes paragraffer, ændringsfor- 
slaget og spørgsmålet om lovforslagenes 
overgang til tredje behandling sattes til for- 
handling under ét. 

Forhandling 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Når fremskridtspartiet har kunnet støtte 

det ændringsforslag, som er stillet af skatte- 
og afgiftsministeren, så skyldes det, at der 
her er tale om en juridisk præcisering af, 
hvem afgiften påhviler, og hvem der som 
følge deraf hæfter for den: Det er et pro- 
blem, som vi selv tog op ved første behand- 
ling, men det må bare ikke tages som et ud- 
tryk for, at fremskridtspartiet nu har den op- 
fattelse, at det bliver sælgeren, som kommer 
til at betale denne afgift. Vi har fortsat den 
opfattelse, at det realøkonomiske i dette for- 
slag er, at hver eneste gang man pålægger en 
ny afgift, bliver det køberen, der kommer til 
at betale den, og det tror vi fortsat på, men 
nu har vi i hvert fald i lovforslaget fået præ- 
ciseret, hvem der juridisk skal betale, og det 
er vi tilfredse med. 

Arne Bjerregaard (KrF): 
Jeg skal blot meddele, at vi kan støtte det 

stillede ændringsforslag, og så i øvrigt be- 
mærke, at det undrer mig noget, at ministe- 
ren, samtidig med at han indbyder os til for- 
handling om beskatning af realkapitalgevin- 
ster, får sit forslag, som berører dette emne, 
til anden behandling. Det begrænser i alt 
fald mulighederne for at nå et resultat på 
dette område. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Der foretoges først afstemning vedrørende 
forslag til lov om afgift ved førstegangsover- 
dragelse af visse ejerlejligheder. 

§§ 1-3, ændringsforslaget om indsættelse 
af en ny paragraf og §§ 4-6 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Forslaget gik herefter til fornyet behand- 
ling i udvalget. 

Der foretoges dernæst afstemning over 
forslag til lov om ændring af lov om stem- 
pelafgift. (Forhøjelse af afgiften på anmeldel- 
ser om opdeling i ejerlejligheder). 

Lovforslagets §§ l og 2 og dets overgang 
til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Forslaget gik herefter til fornyet behand- 
ling i udvalget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

7) Første behandling af: 
Forslag til lov om ændring af  lov om pålig- 

ningen af  indkomst- og formueskat til staten. 
(Fradrag for isolering af  ejerboliger). 

(Lovforslag nr. L 91. Fremsat 15/11 77). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Bakholt (S): 
Da mit partis ordfører i denne sag, hr. 

Camre, ikke kan være til stede, skal jeg på 
hans vegne forelægge socialdemokratiets 
synspunkter vedrørende det foreliggende lov- 
forslag. 

Der er tale om et forslag, som er led i for- 
ligsaftalen indgået mellem 4 af folketingets 
partier i augustsamlingen i år. Forslaget har 
til formål dels at fremme beskæftigelsen i 
byggeerhvervet m.v., dels at spare på energi- 
forbruget. 

Forslaget indebærer, at ejere af en- og to- 
familieshuse, af ejerlejligheder og af stuehuse 
på landet, som anvender den pågældende 
ejendom til helårsbolig, kan foretage et fra- 
drag i den skattepligtige indkomst på halvde- 


